

**БОСПОРСКИЕ
ИССЛЕДОВАНИЯ**

XXXV



СОДЕРЖАНИЕ

СТАТЬИ

<i>В.П. Яйленко</i> Топонимика античного Крыма	3
<i>О. Ягги</i> Аттическая краснофигурная керамика в Северном Причерноморье: особенности распространения, восприятия, использования	89
<i>А. Петракова, О. Ягги</i> Амазонки на аттических краснофигурных вазах из Северного Причерноморья: к вопросу о понимании изображений	100
<i>С.Ю. Сапрыкин</i> Эллинизм в Причерноморье	126
<i>Н.В. Молева</i> Элита Боспора: попытка социальной стратиграфии	169
<i>Н.И. Винокуров</i> Новые данные о конструкции ранней цитадели городища Артезиан в Крымском Приазовье	180
<i>В.А. Хршановский</i> Между готами и гуннами. Новые материалы к истории Европейского Боспора IV в. н.э. (По результатам раскопок некрополя Китея в 2009–2016 гг.)	208
<i>Н.А. Алексеенко</i> Исследователи XIX–XX вв. и зарождение крымской сфрагистики: к вопросу о византийской администрации на Боспоре	229
<i>В.Е. Науменко, Л.Ю. Пономарев</i> Каменная икона из Нового карантин (Керчь): историко-археологический контекст находки	240

ПУБЛИКАЦИИ

<i>О.Ю. Соколова</i> Бронзовые зеркала из раскопок Нимфея в коллекции Государственного Эрмитажа	269
---	-----



<i>В.М. Петровский</i> Корабельный лес в греческом судостроении классического периода	285
<i>А.В. Ковальчук</i> О датировке поселения Казантип-восточный 2	297
<i>И.Н. Храпунов, С.А. Мульд, В.Ф. Столба, А.А. Стоянова</i> Исследования 2015 года в западной части Керченского полуострова	305
<i>Д.Ю. Пономарев, А.В. Никитаев</i> Мочекаменная и желчнокаменная болезнь у населения античного и средневекового Боспора	337
<i>В.Г. Зубарев, В.В. Майко, С.В. Ярцев</i> Новый склеп с раннесредневековыми материалами из раскопок некрополя городища Белинское	348

ИСТОРИЯ НАУКИ

<i>Ю.А. Виноградов</i> Российский археолог Кирилл Родионович Бегичев	364
<i>М.Ю. Вахтина</i> Из истории раскопок кургана на Темир-Горе (по материалам научного архива ИИМК РАН)	389
<i>Е.Г. Застрожнова</i> Из истории археологического изучения Восточного Крыма в 1920–1932 гг.: исследования и исследователи	411
<i>В.Н. Зинько</i> Виктор Францевич Гайдукевич – исследователь архаической Тиритаки	428
<i>Д.Е. Чистов, А.Н. Колесниченко</i> Раскопки 1904–1929 гг. в северной части острова Березань: к реконструкции сводного плана исследованных участков Березанского поселения	444
<i>Е.А. Молев</i> Этнополитическая история Боспора в материалах I–V Боспорских чтений	465
СПИСОК СОКРАЩЕНИЙ	488



CONTENTS

ARTICLES

<i>Yailenko V.P.</i> A Toponymy of ancient Crimea	3
<i>Jaggi O.</i> Attic red-figured ware in the Northern Black Sea coast area: features of distribution, perception and use	89
<i>Petrakova A., Jaggi O.</i> Amazons on the Attic red-figure vases of the Northern Black Sea coast: to the question of understanding images	100
<i>Saprykin S. Yu.</i> Hellenism in the black sea littoral	126
<i>Moleva N.V.</i> The elite of the Bosporan Kingdom: attempt social stratigraphy	169
<i>Vinokurov N.I.</i> New data on the construction of the early citadel of the settlement Artesian in the Crimean Azov area	180
<i>Khrshanovskii V.A.</i> Between goths and huns. New materials to the history of European Bosphorus of IV century AD (Based on excavations of the necropolis of Kytaiia in 2009–2016)	208
<i>Alekseienko N.A.</i> Nineteenth and twentieth century researchers and the origins of the Crimean Sigillography: on the problem of the Byzantine Administration in Bosphoros	229
<i>Naumenko V. E., Ponomarev L. Iu.</i> Stone Icon from the New Quarantine (Kerch): The Historical and Archaeological Context of the Discovery	240

PUBLICATION

<i>Sokolova O. Yu.</i> Bronze mirrors from Nymphaion 's excavation in a collection State Hermitage	269
--	-----



<i>Petrovskiy V.M.</i> Timber shipbuilding in the greek classical period	285
<i>Koval'chuk A.V.</i> About the dating of the settlement Kazantip-Vostochny 2	297
<i>Khrapunov I.N., Mul'd S.A., Stolba V.F., Stoianova A.A.</i> Research in the western part of the Kerch Peninsula in 2015	305
<i>Ponomarev D.Iu., Nikitaev A.V.</i> Urinary and cholelithiasis disease among the population of the ancient and medieval Bosphorus	337
<i>Zubarev V.G., Maiko V.V., Iartsev S.V.</i> New burial vault with early medieval materials from excavations of necropolis of the settlement Belinskoye	348

HISTORY OF SCIENCE

<i>Vinogradov Yu.A.</i> Russian archaeologist Kirill Rodionovich Begichev	364
<i>Vakhtina M.Iu.</i> From the history of excavation of the mound on Temir-Gora (based on the materials of the scientific archive of IIMK RAS)	389
<i>Zastrozhnova E.G.</i> From the history of archaeological research of the Eastern Crimea in 1920–1932: research and scientists	411
<i>Zin'ko V.N.</i> Viktor Frantsevich Gaidukevich – researcher archaic Tyritake	428
<i>Chistov D.E., Kolesnychenko A.N.</i> Investigations of the Northern area of the Berezan island, 1904–1929: to the issue of the reconstruction of the archeological master plan of the Berezan settlement	444
<i>Molev E.A.</i> The ethnopolitical history of the Bosphorus materials I–V Bosporan readings	465
LIST OF ABBREVIATIONS	488